
 
 

   

 

17th Annual McGill Graduate Law Conference 

CALL FOR ABSTRACTS / APPEL AUX RÉSUMÉS 

 

 
 

 

The Graduate Law Students Association (GLSA) of McGill University’s Faculty of Law is pleased to 

announce the 17th Annual McGill Graduate Law Conference, to be held on May 9-10, 2024, in Montréal 

Québec, Canada.  

  

The theme of the 2024 McGill Graduate Law Conference focuses on how technologies and increasing social 

interconnectedness influence and shape the world and legal systems. The central question we ask is: how 

does technology interact with the law?  

  

We welcome submissions in English and French from current master’s and doctoral students, recent 

graduates, and early-career academics specializing in law and related disciplines. The conference is 

intended to build community among graduate students from different institutions and to provide participants 

with a stimulating environment to discuss their work and an opportunity to learn and develop the skills 

necessary to communicate and animate their research. For information about previous years’ conferences, 

see https://www.mcgill.ca/agcl/previous-conferences. 

  

Conference Theme: “Law and Behold: Reveries of the Connected World”  

 

https://www.mcgill.ca/agcl/previous-conferences


 
 

   

 

rev·er·ie  

/ˈrev(ə)rē/  

noun 

a state of being pleasantly lost in one's thoughts; a daydream. 1 

  

We have chosen the conference theme based on the documentary bearing a similar name. The documentary 

uses the phrase “reveries of the connected world” to focus on the widespread consumption of new 

technologies like the internet which have an existential impact on our lives, societies, and culture – and, as 

we invite you to think about, on our legal systems. The omnipresence of technologies may create a state of 

paranoia for some, while some others may raise concerns around its risks and questions of ethical 

responsibilities. Still others may extol it for its ability to provide access to resources, foster greater 

inclusivity, satiate scientific curiosity, and improve cost and time efficiencies, making lives easier and 

better. These competing voices often look to the law for an answer. However, law itself remains caught up 

in a quandary when it comes to its relation with science and technology. On one hand, increasing 

interconnectedness and dependence on technology in the digital age require legal frameworks to develop 

and adjust to evolving social norms. At the same time, developments in science and technology continue to 

influence our understanding of the objects of legal inquiry and legal concepts and to question the 

assumptions that legal systems work with by building in the perspectives of different communities. On the 

other hand, legal frameworks and processes are enmeshed with the production and advancement of 

scientific knowledge and technological tools.   

  

Against this background, some questions that arise under this year’s theme include: How do developments 

in science and technology shape the lifeworlds and social norms which form the foundation for different 

sets of laws? When the law crosses paths with changing social norms around technology, how does it react? 

And what influence does it have? How has social interconnectedness impacted the law? And how does the 

law, in turn, impact social interconnectedness? 

We welcome submissions inspired by these questions as well as those that interpret this year’s theme 

differently. We particularly invite new theoretical, practical and/or interdisciplinary perspectives.  

  

The General Conference  

  

The General Conference provides a platform for legal scholars to engage in discussions on current legal 

topics and share different perspectives. In previous years, the General Conference has provided 

opportunities for graduate students to present their research and receive feedback as well as interact with 

their peers and engage in the graduate community. Continuing this tradition, we invite abstracts for the 

General Conference on the theme of Law and Behold: Reveries of the Connected World.  

  

Submissions to the General Conference are open to master’s students, doctoral students, recent graduates, 

and early career academics. For submission details, please see below.  

  

Dean Maxwell and Isle Cohen Doctoral Seminar Series in International Law  

  

 
1 See 

https://www.oxfordlearnersdictionaries.com/definition/english/reverie#:~:text=%2F%CB%88rev%C9%99ri%2F-

,%2F%CB%88rev%C9%99ri%2F,reverie%20as%20the%20door%20opened 

https://www.oxfordlearnersdictionaries.com/definition/english/reverie#:~:text=%2F%CB%88rev%C9%99ri%2F-,%2F%CB%88rev%C9%99ri%2F,reverie%20as%20the%20door%20opened
https://www.oxfordlearnersdictionaries.com/definition/english/reverie#:~:text=%2F%CB%88rev%C9%99ri%2F-,%2F%CB%88rev%C9%99ri%2F,reverie%20as%20the%20door%20opened


 
 

   

 

The General Conference will be held in collaboration with the Dean Maxwell and Isle Cohen Doctoral 

Seminar Series in International Law, which is held in honor of the late Maxwell Cohen and his wife Isle. 

As Dean of McGill University’s Faculty of Law (from 1964 to 1969), Maxwell Cohen was pivotal in 

establishing McGill as an institution at the forefront of legal education in Canada. He remains renowned 

for his international law scholarship. 

 

The Dean Maxwell and Isle Cohen Doctoral Seminar Series presents an opportunity exclusively for doctoral 

students to present their research. Submissions must relate the conference theme to international law. 

Doctoral students who present at the Seminar Series have the chance to participate in a unique forum which 

celebrates the pursuit of international law research. Please note that a monetary prize will be awarded to the 

doctoral student who gives the best presentation. 

 

The Seminar will take the form of a half-day panel discussion on international law topics inspired by the 

conference theme, led by up to eight doctoral students: up to four authors of papers, and four discussants. 

The papers will be circulated to the discussants and the attendees of the seminar in advance. Each discussant 

will commence the discussion of each paper, to which the author will have an opportunity to respond, before 

opening up to the rest of the panel for a general discussion.    

 

Please indicate in your submission whether you would like to be considered for this Seminar, as a paper 

presenter or a discussant. You may make an application to be a discussant notwithstanding whether you 

also apply to present a paper during the rest of the conference.  

 

Submission Details    

  

To apply, please send an email to gradlawconference.law@mcgill.ca with subject line “2024 

GradLawConference – [Your Name]” by 22 February 2024 which includes:  

o the title of the work;   

o a 300-word (maximum) abstract;   

o up to 5 keywords;   

o your name, full institutional affiliation, and contact information.   

  

If you wish to apply only to be a discussant during the Dean Maxwell and Isle Cohen Doctoral Seminar: 

o your name, full institutional affiliation, and contact information;    

o the areas and/or questions of research which you would feel comfortable discussing.   

 

If your paper relates to any aspect of sustainability, please consider highlighting that in the abstract. Though 

not a criterion for evaluation or selection at the conference, we would be happy to provide a platform for 

research and meaningful conversations that connect sustainability with the conference theme.   

  

Selected participants will be notified by March 2024. 

  

Travel & Accommodation  

  

Due to limited funds, we are unable to accommodate all requests for travel support from accepted 

participants. Please contact the organizing committee with any further questions.  

  

Enquiries and Information  

mailto:gradlawconference.law@mcgill.ca


 
 

   

 

                                         

For all enquiries, please contact the organizing committee at: gradlawconference.law@mcgill.ca. All 

relevant information about the conference can be found on the conference website, which will be updated 

regularly: http://www.mcgill.ca/agcl/.   

  

------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 

 

L’Association des étudiantes en droit des cycles supérieurs (AEDCS) de la Faculté de droit de l'Université 

McGill a le plaisir d'annoncer la 17e Conférence de l’AEDCS, qui aura lieu les 9 et 10 mai 2024 à Montréal, 

Québec, Canada. 

 

La conférence 2024 de l’AEDCS porte sur comment les technologies et l'interconnexion sociale croissante 

influencent et façonnent le monde de même que les systèmes juridiques. Nous vous invitons à réfléchir à la 

question : comment la technologie interagit-elle avec le droit ? 

  

Nous invitons les étudiantes à la maîtrise, au doctorat ou récemment diplômées ainsi que les universitaires 

en début de carrière spécialisées en droit et dans les disciplines connexes à soumettre des propositions en 

Anglais ou en Français. La conférence a pour but de créer un environnement stimulant et propice aux 

échanges entre paires pour permettre aux étudiantes diplômées de différentes institutions de discuter de 

leurs travaux. C’est aussi une opportunité d'apprendre et de développer les compétences nécessaires pour 

diffuser et animer leur recherche. Pour plus d'informations sur les conférences des années précédentes, 

veuillez consulter https://www.mcgill.ca/agcl/previous-conferences. 

 

Thème de la conférence:  “Law and Behold: Reveries of the Connected World”  

 

rêverie 

\ʁɛ.vʁi\ 

nom féminin 

Activité mentale dirigée vers des pensées vagues, sans but précis : Être perdu dans de 

continuelles rêveries. 2 

 

  

Le thème de la conférence est un jeu de mot sur le documentaire éponyme de Werner Herzog. L'expression 

"reveries of the connected world"1 soulève la réflexion sur la consommation généralisée de nouvelles 

technologies comme Internet qui ont transformé nos vies, nos sociétés et nos cultures – et, comme nous 

vous invitons à y réfléchir, sur nos systèmes juridiques. L'omniprésence des technologies peut créer chez 

certains un état de paranoïa, tandis que chez d'autres une inquiétude par rapport à leurs risques, soulevant 

des questions de responsabilités éthiques. Pour d’autres, il y a un clair bénéfice dans la capacité de fournir 

un accès aux ressources, de favoriser une culture d’inclusion, d’alimenter la curiosité scientifique et 

d’améliorer l'efficacité en termes de coûts et de temps. Ces voix concurrentes peuvent se tourner vers le 

droit pour y trouver une réponse.  

 

Or, le droit lui-même demeure enlisé dans un dilemme lorsqu'il s'agit de sa relation avec la science et la 

technologie. D'une part, il est essentiel que les cadres juridiques se développent et s'adaptent à l'évolution 

des normes sociales dans cette ère numérique où l'interconnectivité croissante est couplée à la dépendance 

à l'égard de la technologie.  

 

 
2 Voir https://www.larousse.fr/dictionnaires/francais/r%C3%AAverie/69113 

mailto:gradlawconference.law@mcgill.ca
http://www.mcgill.ca/agcl/
https://www.mcgill.ca/agcl/previous-conferences


 
 

   

 

Parallèlement, notre compréhension des objets de l'enquête et des concepts juridiques est constamment 

remise en question par les développements scientifiques et technologiques. Les hypothèses sur lesquelles 

les systèmes juridiques travaillent en intégrant les perspectives de différentes communautés continuent 

d'influencer cette même compréhension. D'autre part, les cadres et les processus juridiques demeurent 

enchevêtrés avec la production et le progrès des connaissances scientifiques et des outils technologiques. 

 

Dans ce contexte, les questions suivantes se posent dans le cadre du thème de cette année : Comment les 

développements de la science et de la technologie façonnent-ils les mondes de la vie et les normes sociales 

qui constituent le fondement de différents ensembles de lois ? Comment réagit le droit lorsqu'il est confronté 

à l'évolution des normes sociales en matière de technologie ? Et quelle est son influence ? Comment 

l'interconnexion sociale a-t-elle influencé le droit ? Et comment le droit, à son tour, influe-t-il sur 

l'interconnexion sociale ? 

 

Nous acceptons les propositions inspirées par ces questions ainsi que celles qui interprètent différemment 

le thème de cette année. Nous sollicitons en particulier de nouvelles perspectives théoriques, pratiques et/ou 

interdisciplinaires. 

 

La conférence générale 

 

La conférence générale offre aux juristes une plateforme pour engager des discussions sur des sujets 

juridiques d'actualité et partager des perspectives différentes. Les années précédentes, la conférence 

générale a permis aux étudiantes diplômées de présenter leurs recherches et de recevoir des commentaires, 

ainsi que d'interagir avec leurs pairs et de s'engager dans la communauté des diplômées. Poursuivant cette 

tradition, nous vous invitons à présenter vos résumés pour la conférence générale sur le thème « Law and 

Behold : reveries of the connected world ».  

  

Les soumissions à la conférence générale sont ouvertes aux étudiantes à la maîtrise, aux doctorantes, aux 

jeunes diplômées et aux universitaires en début de carrière. Pour plus de détails sur les soumissions, voir 

ci-dessous. 

 

Séminaire Doctoral en Droit International du Doyen Maxwell & Isle Cohen  

  

La conférence générale aura lieu en collaboration avec le Séminaire Doctoral en Droit International du 

Doyen Maxwell & Isle Cohen, qui est organisé en l'honneur de feu Maxwell Cohen et de son épouse Isle. 

En tant que doyen de la Faculté de droit de l'Université McGill (de 1964 à 1969), Maxwell Cohen a joué 

un rôle déterminant dans l'établissement de McGill en tant qu'institution à l'avant-garde de l'enseignement 

juridique au Canada. Il reste renommé pour ses travaux en droit international. 

 

Le Séminaire Doctoral en Droit International du Doyen Maxwell & Isle Cohen offre une opportunité 

exclusive aux étudiantes en doctorat de présenter leur recherche. Les présentations doivent être en rapport 

avec le thème de la conférence et le droit international. Les doctorantes qui présentent leur travail dans 

le cadre de la série de séminaires ont la chance de participer à un forum unique qui célèbre la poursuite de 

la recherche en droit international. Un prix monétaire sera décerné au ou à la doctorante qui fera la meilleure 

présentation. 

 

Le séminaire prendra la forme d'un panel de discussion d'une demi-journée sur des sujets de droit 

international inspirés par le thème de la conférence, animé par un maximum de huit doctorants : jusqu'à 



 
 

   

 

quatre auteur trices d'articles et quatre discutâtes. Les articles seront distribués à l'avance aux discutâtes et 

aux participantes du séminaire. Chaque discutânte commencera la discussion de chaque article, à laquelle 

l'auteur aura l'occasion de répondre, avant de s'ouvrir au reste du panel pour une discussion générale.    

 

Veuillez indiquer dans votre candidature si vous souhaitez être considérées pour ce séminaire, en tant que 

présentateur trice ou discutânte. Vous pouvez poser votre candidature en tant que discutânte, même si vous 

souhaitez également présenter une proposition d’article/article pendant le reste de la conférence. 

 

 

Détails du dossier de candidature 

  

Veuillez envoyer votre candidature à l’adresse courriel gradlawconference.law@mcgill.ca en spécifiant en 

objet « 2024 GradLawConference – [votre nom]», d’ici le 22 février 2024. Votre dossier doit comprendre 

les éléments suivants : 

 

o Le titre de la présentation 

o Un résumé de 300 mots (maximum);   

o Jusqu’à 5 mots-clés;   

o Votre nom, votre institution d’affiliation et vos coordonnés.   

  

Si vous souhaitez poser votre candidature uniquement pour participer au Séminaire Doctoral en Droit 

International du Doyen Maxwell & Isle Cohen : 

 

o Votre nom, votre institution d’affiliation, et vos coordonnées.;    

o Les domaines et/ou questions de recherche dont vous souhaiteriez discuter.   

 

Si votre article est lié à un aspect quelconque de la durabilité, veuillez envisager de le mettre en évidence 

dans le résumé. Bien qu'il ne s'agisse pas d'un critère d'évaluation ou de sélection pour la conférence, nous 

serions heureux de fournir une plateforme pour la recherche et les conversations significatives qui relient 

la durabilité au thème de la conférence. 

 

Les participantes sélectionnées seront informées en mars 2024. 

 

Déplacement et hébergement  

  

En raison de fonds limités, nous ne sommes malheureusement pas en mesure de répondre à toutes les 

demandes de prise en charge des frais de voyage des participantes acceptées. Pour toute question 

supplémentaire, veuillez nous envoyer un courriel à l'adresse mail ci-dessous.  

 

Demandes de renseignements et d'informations            

 

Pour toute question, veuillez contacter le comité d'organisation à l'adresse suivante : 

gradlawconference.law@mcgill.ca. Toutes les informations relatives à la conférence sont disponibles sur 

le site web de la conférence, qui sera régulièrement mis à jour : http://www.mcgill.ca/agcl/. 

                            
 

mailto:gradlawconference.law@mcgill.ca
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